# أستمارة مستخلصات رسائل وأطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

الكليـــة : كلية التربية للبنات أسم الطالب : زهراء رزاق حسين

القسم : التاريخ أسم المشرف : أ. د. لازم لفته ذياب المالكي

التخصص: تاريخ حديث ومعاصر الشهــــادة: ماجستير

عنوان الرسالة:

## وكالة الانروا وقضية اللاجئين الفلسطينين 1967-1973

### ملخص الرسالة:

تتلخص اهمية الموضوع في تسليط الضوء على حقيقة الدور السياسي الذي لعبته وكالة الاونروا لتصفية قضية اللاجئين الفلسطينيين، اذ ان ارتباط هذه الوكالة بقضية حساسة وحرجة كقضية اللاجئين الفلسطينيين جعلها تكتسب اهمية خاصة تختلف عن غيرها من الوكالات والمنظمات التابعة لهيأة الأمم المتحدة، وقد تم تقسيم الرسالة الى مقدمة واربعة فصول وخاتمة، تناول الفصل الاول ظهور قضية اللاجئين الفلسطينيين وإنشاء وكالة الاونروا، اما الفصل الثاني فقد خصص لدراسة حرب 5 حزيران 1967 والنزوح الفلسطيني الثاني وموقف الأمم المتحدة ووكالة الاونروا منهما، وكُرس الفصل الثالث لدراسة أنشطة وكالة الاونروا في مجالي خدمات الإغاثة والصحة خلال المدة الممتدة من عام 1967 الى عام 1973، اما الفصل الرابع فقد سلط الضوء على أنشطة الوكالة في مجال التعليم ، وتمويل ميزانية الوكالة وأسباب عجزها وأثر هذا العجز على خدماتها.

College: Education College for Girls Name of Student: Zahra Razak Hussein

Dept: Recent & Modern History Name of Supervisor: Dr. . lazem lafta Diab

Certificate: Recent History Specialization: Master

#### Title of Thesis:

#### UNRWA and the Palestinian refugee issue 1967-1973

### **Abstract of Thesis**

. Summed up the importance of the topic to highlight the fact that the political role played by UNRWA for the liquidation of the Palestinian refugee issue, As the link to the agency sensitive and critical issue as an issue of Palestinian refugee Make it is of special importance is different from other agencies and organizations of the board of the United Nations, The message has been divided into an introduction and four chapters and a conclusion. The first chapter deals with the emergence of the issue of Palestinian refugees and the establishment of an agency UNRWA, The second chapter was devoted to the study of war, June 5, 1967 and the displacement of the Palestinian and the second position of the United Nations and the Agency UNRWA them The third chapter devoted to the study of the activities of UNRWA in the field of health and relief services during the period extending from 1967 to 1973, The fourth chapter has highlighted the activities of the Agency in the field of education, finance and the Agency's budget and the reasons for its inability and the impact of the deficit on the services.

